

*Droits d'auteur.* A l'été 1988, le gouvernement a adopté le projet de loi C-60 en vue d'amender la loi sur les droits d'auteur. La nouvelle législation a comme objet de protéger adéquatement les droits des créateurs. Cependant, la FCSS a fait de nombreuses représentations auprès du gouvernement pour qu'il dépose le deuxième volet de la réforme des droits d'auteur qui, elle, doit traiter des droits des utilisateurs. L'ancienne ministre des Communications avait promis de le déposer en Chambre à l'automne, mais ce ne fut pas le cas. Nous avons déjà écrit une lettre au nouveau ministre, M. Marcel Masse, afin de l'inciter à déposer le deuxième projet de loi dans les plus brefs délais.

*Financement de la recherche.* Au cours de l'année 1989, la Fédération continuera à faire des pressions en vue de convaincre le gouvernement de doubler le budget de base du CRSH tel que recommandé par le Conseil consultatif sur la science et la technologie. Cet accroissement du budget sera un des thèmes majeurs des revendications du Consortium au mois d'avril. Bien que le gouvernement actuel ait comme priorité la réduction du déficit, nous voulons faire comprendre aux décideurs qu'il est essentiel d'apporter un appui solide à la recherche. C'est l'avenir du Canada qui est en jeu. Nous invitons tous nos membres à faire ce qu'ils ou elles peuvent pour encourager les députés de leur circonscription à nous appuyer. Si vous désirez recevoir une copie du document qui expose notre position là-dessus, veuillez en faire la demande auprès de M. Steen B. Esbensen ou M. Marcel Lauzière.

#### CONSEIL DE RECHERCHES EN SCIENCES HUMAINES (CRSH)

*Rapports Courtney (programme de subventions de recherche) et Paquet (programmes stratégiques).* Les Comités Courtney et Paquet n'ont pas fait rapport lors de la réunion du Conseil en janvier. Cependant, les deux comités prévoient faire des recommandations finales à la prochaine réunion du CRSH, les 6 et 7 avril. Nous serons peut-être en mesure de vous donner des nouvelles dans notre prochaine chronique.

*Personnel du CRSH.* Le 9 janvier dernier, Mme Paule Leduc a annoncé la nomination de Mme Louise Dandurand au poste de secrétaire du CRSH. Le Conseil s'apprête aussi à nommer deux nouveaux directeurs à la politique et à la planification et aux programmes stratégiques.

*Secrétariat d'Etat.* Le Programme des études canadiennes offre depuis peu de nouvelles possibilités. Pour faire une demande auprès du Programme, vous devez vous adresser au Secrétariat d'Etat, Terrasses de la Chaudière, 15, rue Eddy, Hull, Québec, J8X 4B3.

Pour de plus amples renseignements sur les questions traitées ci-haut, n'hésitez pas à contacter le secrétariat de la Fédération: 151 rue Slater, pièce 415, Ottawa, K1P 5H3, tél: (613) 238-6112.

Steen B. Esbensen, Directeur général  
Février 1989

#### CONFERENCES

ASSOCIATION DES ETUDES ETHNIQUES AU CANADA:  
LA SITUATION DE L'ART  
Dixième conférence biennale de l'Association des études ethniques au Canada  
Palliser Hotel, Calgary, du 18 au 21 octobre 1989.

En collaboration avec le Groupe de recherche des études ethniques au Canada de l'Université de Calgary, l'Association des études ethniques au Canada lance une invitation à tous

*Copyright.* In the summer of 1988, the Government passed Bill C-60 to amend the Copyright legislation. This bill ensures that the rights of our creators are adequately protected. However, the SSFC has been pushing for the second phase of the copyright reform which will deal with the rights of users. The former Minister of Communications had promised that the bill would be tabled in the Fall of 1988, but that was not the case. We have already written to Marcel Masse explaining the need to deal with rights of users by tabling the second phase as soon as possible.

*Funding of Research.* The SSFC will continue to press government for the doubling of SSHRC's base budget throughout 1989, as recommended by the National Advisory Board on Science and Technology. Funding of SSHRC will be one of the major issues during the national lobby week in April. We are attempting to explain to government officials that even though the Prime Minister has said that the deficit reduction is a priority, the funding of research cannot be compromised if Canada is to compete internationally. We invite all of you to press for this increase in the Council's budget in the individual ridings where it is often easier to meet MPs. Should you wish to receive a copy of a document explaining our position, please contact Dr. Steen B. Esbensen or Marcel Lauzière at the Secretariat.

#### SOCIAL SCIENCES AND HUMANITIES RESEARCH COUNCIL (SSHRC)

*Courtney (Research Grants Program) and Paquet (Strategic Programs) Reports.* These two committees did not present their report to the Council meeting in late January in Ottawa. However, both Committees expect to be in a position to make final recommendations to the upcoming SSHRC meeting which is to be held on April 6 and 7.

*SSHRC Staff.* Mme Paule Leduc announced the appointment of Dr. Louise Dandurand to the position of Secretary to the Council, effective January 3, 1989. The SSHRC is also in the process of appointing a new Director of Policy and Planning as well as a Director of Strategic Programs. We will keep you informed.

*Secretary of State.* The Canadian Studies Directorate has announced several new initiatives in the program. Should you wish to apply to this program, information and application forms are now available from the Secretary of State, Terrasses de la Chaudière, 15 Eddy St., Hull, Québec, J8X 4B3.

Should you wish further information on any of these issues, do not hesitate to contact the Secretariat of the Federation: 151 Slater St., Suite 415, Ottawa, K1P 5H3, tel: (613) 238-6112.

Steen B. Esbensen, Executive Director  
February 1989

#### CONFERENCES

CANADIAN ETHNIC STUDIES: THE STATE OF THE ART  
10th Biennial Conference of the Canadian Ethnic Studies Association  
Palliser Hotel, Calgary, October 18-21, 1989

The conference is sponsored by Canadian Ethnic Studies Association in conjunction with the Research Unit for Canadian Ethnic Studies at the University of Calgary. The Association invites interested members of the CHA to participate. One third

---

ceux et celles qui sont intéressés à participer à sa prochaine rencontre. Des communications et des réunions-débats permettront de faire le point sur l'état de la recherche dans différentes disciplines telles que l'anthropologie, la sociologie, la littérature, l'histoire, la géographie, l'éducation et la psychologie.

Parmi les historiens invités, on retrouvera le président de la SHC, Cornelius Jaenen, qui parlera de l'ethnicité et l'histoire canadienne. James Walker abordera le thème des Noirs, Del Muise se penchera sur la question de l'ethnicité et des classes sociales en Nouvelle-Ecosse, Harold Troper et Howard Palmer traiteront de politiques ethniques, Bruno Ramirez des Italiens et Roger Daniels des Japonais.

Les organisateurs prévoient offrir aux participants la possibilité de s'inscrire à diverses excursions qui leur feront découvrir le pluralisme ethnique de Calgary et du sud de l'Alberta, tels qu'une promenade dans le quartier chinois de Calgary, une visite d'une réserve indienne et une excursion à une colonie hutterite.

Pour plus de renseignements ou pour vous inscrire, veuillez écrire à: 1989 CESA Conference Committee, Canadian Ethnic Studies, University of Calgary, Calgary, Alberta, T2N 1N4. Tél.: (403) 220-6151.

**LES TRADITIONS DE LA TABLE EN ONTARIO**  
Société historique de l'Ontario, Ottawa, les 4, 5 et 6 mai 1989.

Cette conférence, qui se tiendra à l'Hôtel Radisson d'Ottawa, portera sur l'évolution des traditions alimentaires au cours des deux derniers siècles. Les conférenciers parleront de l'alimentation chez les Amérindiens, les militaires, les traiteurs, les Français et les colons. Ils traiteront aussi de l'influence des changements technologiques sur la nourriture, du XIXe siècle au "fast food" d'aujourd'hui. Des exemples d'aliments et de boissons typiques des périodes étudiées seront apportés aux diverses sessions.

Pour plus de renseignements, contactez: The Ontario Historical Society, 5151 Yonge Street, Willowdale, Ontario, M2N 5P5. Tél.: (416) 226-9011.

**LE VERMONT ET LE CANADA: SUR LES LIENS REGIONAUX QUI LES UNISSENT**  
Montpelier, Vermont, du 7 au 9 juillet 1989.

Pour souligner son cent cinquantième anniversaire, la Vermont Historical Society, en collaboration avec le Département d'histoire et le programme d'études canadiennes de l'University of Vermont, organise une conférence sur les liens historiques et les échanges entre le Canada et le Vermont. Les thèmes qui seront plus particulièrement abordés sont les suivants: "La période de contact", "Les rébellions canadiennes et leurs impacts au-delà de la frontière" et "L'économie régionale et les ressources partagées".

Pour plus de renseignements, veuillez écrire à: Dr. Michael Sherman, Director, Vermont Historical Society, Pavilion Building, Montpelier, Vermont, 05602.

**FAIRE FACE AU CHANGEMENT DEMOGRAPHIQUE**  
Université Laval, Québec, du 7 au 9 juin 1989.

Parrainée par la Société royale du Canada et la Fédération des démographes canadiens, cette conférence traitera des tendances démographiques actuelles et à venir au Canada. On y discutera des politiques démographiques existantes et des recommandations à faire quant aux gestes à poser pour que le Canada soit en mesure de relever les défis que lui lancera le

of the conference will consist of invited speakers and structured panels which will attempt to address the current state of research in individual fields such as anthropology, sociology, social work, history, geography, psychology, literature and education.

Among the historians participating are CHA President, Cornelius Jaenen, who will be speaking on Ethnicity and Canadian History, James Walker on the topic of Blacks, Del Muise on ethnicity and class in Nova Scotia, Harold Troper and Howard Palmer on ethnic politics, Michael Behiels on immigration and Quebec, Bruno Ramirez on the subject of Italians and Roger Daniels on the Japanese in the Americas.

The organizers are planning several field trips to help acquaint participants with the ethnic diversity of Calgary and southern Alberta, including a walking tour of Calgary's Chinatown, and bus trips to a Hutterite colony and to the Stony Indian Reservation.

For further information on the conference write: Canadian Ethnic Studies Association Conference Committee, Canadian Ethnic Studies, University of Calgary, Calgary, Alberta, T2N 1N4. Tel.: (403) 220-6151.

**CONSUMING PASSIONS: EATING AND DRINKING TRADITIONS IN ONTARIO**  
The Ontario Historical Society, Ottawa, May 4-6, 1989

This theme conference, to be held at the Radisson Hotel in Ottawa, will trace our changing food traditions over the last two centuries. Beginning with the First Nations, we will explore the food and beverages of the military, the fur traders, the French and the pioneers. Speakers will also examine how changing technology has affected food from the nineteenth century to today's fast food outlets. Sessions will be enhanced by samples of the foods and beverages from the historical periods under discussion.

For more information, contact: The Ontario Historical Society, 5151 Yonge Street, Willowdale, Ontario, M2N 5P5. Tel.: (416) 226-9011.

**VERMONT AND CANADA: REGIONAL TIES**  
Montpelier, Vermont, July 7-9, 1989

To commemorate the sesquicentennial anniversary celebration of the Vermont Historical Society, in conjunction with the University of Vermont's History Department and Canadian Studies Programme, will host a conference to explore the shared history and inter-relationship of Vermont and Canada. The two-day programme will examine new scholarship on the themes of "The Contact Period", "The Canadian Rebellions and Their Echos Across the Border", and "Regional Economy and Shared Resources".

For more information, contact: Dr. Michael Sherman, Director, Vermont Historical Society, Pavilion Building, Montpelier, Vermont, 05602.

**FACING THE DEMOGRAPHIC FUTURE**  
Université Laval, Québec City, June 7-9, 1989

Co-sponsored by the Royal Society of Canada and the Federation of Canadian Demographers, the purpose of this conference is to summarize the current and anticipated demographic change in Canada in order to discuss policy issues and policy propositions, and make recommendations regarding activities that should follow. The three central questions of the

---

vingt et unième siècle. Les trois questions centrales de la rencontre seront: que se passe-t-il actuellement au Canada, en termes de démographie? quelles en sont les conséquences? qu'est-ce qui doit être fait? Tous les chercheurs et groupes intéressés par la démographie et les responsables des politiques démographiques sont invités à y participer.

Pour plus de renseignements, écrire à : Population Studies Centre, room 3227 Social Science Centre, University of Western Ontario, London, Ontario, N6A 5C2. Tél.: (519) 661-3819.

## DEMANDES DE COMMUNICATIONS

ONZIEME CONFERENCE ANNUELLE SUR L'HISTOIRE DES TRAVAILLEURS NORD-AMERICAINS  
Wayne State University, Détroit, Michigan, du 19 au 21 octobre 1989.

Le Comité du programme de la onzième conférence annuelle sur l'histoire des travailleurs nord-américains sera heureux de recevoir des propositions de communications individuelles, de sessions ou d'ateliers sur des thèmes liés à la recherche sur l'histoire des travailleurs. Des projets d'exposés portant sur des champs de recherche autres qu'américains seront aussi considérés.

S.V.P. faites parvenir vos propositions avant le 1er juin 1989 à: Philip P. Mason, Director, Professor of History, Walter P. Reuther Library, 5401 Cass, Detroit, Michigan, 48202 ou tél.: (313) 577-4024.

QUATORZIEME SYMPOSIUM ANNUEL INTER-DISCIPLINAIRE DU CENTER FOR GREAT PLAINS STUDIES  
University of Nebraska-Lincoln, du 4 au 6 avril 1990.

Le thème de cette conférence, ouverte à toutes les disciplines, portera sur "Les effets des changements climatiques sur les grandes plaines". Les participants y examineront l'influence des activités de l'homme sur l'environnement et la société des grandes plaines nord-américaines ainsi que les diverses stratégies à élaborer pour contrer les effets négatifs des changements.

Les personnes intéressées à présenter une communication doivent faire parvenir un résumé de 150 à 200 mots de leur projet, accompagné d'un bref c.v., au plus tard le 1 juillet 1989 à: Professor Ken Dewey, Center for Great Plains Studies, 1213 Oldfather Hall, University of Nebraska-Lincoln, Lincoln, NE 68588-0314.

BICENTENAIRE DE LA REVOLUTION FRANCAISE - CONGRES INTERNATIONAL DE PARIS  
Institut d'histoire du droit de Paris V, du 18 au 22 septembre 1989.

L'Institut d'histoire du droit de la Faculté de Droit de l'Université René Descartes - Paris V et la Commission Internationale pour l'histoire des Assemblées d'Etats organisent un congrès à Paris, l'année du bicentenaire de la Révolution française, sur le thème: "La Révolution et le droit". Les communications ne devront porter que sur la période 1789-1815 et devront être liées à l'un ou l'autre des deux sous-thèmes sélectionnés par les organisateurs, soit le droit public et le droit privé.

conference are: What is happening in demographics, what are the implications and what is to be done? Researchers of the various relevant disciplines, interest groups, representatives and policy makers are invited to discuss demographic change and policy responses that could enhance Canada's ability to face the 21st Century.

For more information, contact: Population Studies Centre, Room 3227 Social Science Centre, University of Western Ontario, London, Ontario, N6A 5C2. Tel.: (519) 661-3819.

## CALL FOR PAPERS

ELEVENTH ANNUAL NORTH AMERICAN LABOR HISTORY CONFERENCE  
Wayne State University, Detroit, Michigan, October 19-21, 1989

The programme committee for the Eleventh Annual North American Labour History Conference envisions sessions reflective of the best of recent scholarship in diverse areas of labor history. It is hoped that the program will include sessions dealing with Canadian and European labour history. Proposals relating to other geographical areas are also welcome. The programme is now soliciting suggestions for papers, sessions, special events, and featured speakers. Deadline for proposals: June 1, 1989.

For more information, please contact: Philip P. Mason, Director, Professor of History, Wayne State University, Archives of Labor and Urban Affairs, Walter P. Reuther Library, 5401 Cass, Detroit, Michigan, 48202 or Tel.: (313) 577-4024.

FOURTEENTH ANNUAL INTERDISCIPLINARY SYMPOSIUM OF THE CENTER FOR GREAT PLAINS STUDIES  
University of Nebraska-Lincoln, April 4-6, 1990.

The Center will hold its 14th annual interdisciplinary symposium on the topic "Impacts of Climate Change on the Great Plains" and invites scholars to submit proposals for papers in the following categories: projections of an uncertain climatic future; documentation of the present climate; and assessments of the past climate.

Interested scholars should submit proposals of 150-200 words by July 1, 1989 and should include a brief resume to: Professor Ken Dewey, Center for Great Plains Studies, 1213 Oldfather Hall, University of Nebraska-Lincoln, Lincoln, NE 68588-0314.

BICENTENARY OF THE FRENCH REVOLUTION - INTERNATIONAL CONFERENCE - PARIS  
Institut d'histoire du droit de Paris V, September 18-20, 1989.

The Commission Internationale pour l'histoire des Assemblées d'Etats and the Institut d'histoire du droit de la Faculté de Droit de l'Université René Descartes - Paris V, have organized a conference in Paris during the bicentenary of the French Revolution on the theme "The Revolution and the Law". Papers should be limited to the period 1789-1815 and must be on the two sub-themes selected by conference organizers; public rights and private rights.

---

Toute personne intéressée est invitée à communiquer avec: Professeur Villard, Bicentenaire de la Révolution, Institut d'histoire du droit, Faculté de droit, 10 avenue Pierre Larousse, F-92241 Malakoff Cedex, France.

**CENTRE OF CANADIAN STUDIES**  
University of Edinburgh, Ecosse, 4 et 5 mai 1990.

Le Center of Canadian Studies de Edinburgh University invite tous ceux et celles qui désirent présenter une communication sur le thème "Identités sans frontière: existe-t-il une histoire canadienne?" à soumettre leur projet avant le 1er octobre 1989 à: Ged Martin, Centre of Canadian Studies, 21 George Square, Edinburgh, Ecosse, EH8 9LD.

**CONFERENCE SUR L'OUEST CANADIEN**  
Banff Centre, Alberta, du 16 au 18 février 1990.

Le thème de cette conférence portera sur "La famille et les relations homme-femme dans l'ouest canadien: approches interdisciplinaires". Ceux et celles qui désirent y participer doivent faire parvenir un résumé de leur projet de communication (150-300 mots) au plus tard le 30 juin 1989 à: Paul Voisey, Department of History, University of Alberta, Edmonton, Alberta, T6H 2E1 ou à Kathleen Martindale, Women's Studies, Faculty of General Studies, University of Calgary, Calgary, Alberta, T2N 2N4.

**SEPTIEME CONFERENCE ANNUELLE SUR L'INDUSTRIE DU TEXTILE**  
University of Maryland, College Park, Maryland, du 23 au 26 juin 1989.

Les personnes intéressées à présenter une communication dans le cadre de cette conférence sont invitées à soumettre un résumé d'une page ou deux de leur projet pour le 1er avril 1989 à: Drs. Clarita Anderson or Benham Pourdeyhimi, 2100 Marie Mount Hall, University of Maryland, College Park, MD 20742.

#### **ANNONCES POUR LE BULLETIN**

Nous demandons à nos membres individuels ou collectifs de faire leur possible pour expédier au secrétariat dans les deux langues officielles, toutes les annonces (avis de congrès, appels de communications, etc.) et textes qu'ils désirent faire paraître dans le prochain Bulletin, AVANT LE 31 AVRIL 1989. La traduction à contrat coûte quelques centaines de dollars par année à la SHC; la traduction faite par les éditeurs monopolise beaucoup de leur temps.

#### **GROUPES AFFILIES A LA SHC**

Nous publions ici une liste des différents groupes et comités affiliés à la SHC et qui contribuent par leurs activités à son rayonnement. Si vous êtes intéressés à y participer, veuillez écrire aux personnes responsables qui se feront un plaisir de vous informer sur les projets en cours et sur les dates de rencontre.

Labour History Group/  
Groupe d'histoire urbaine  
Professor Allen Seager  
Department of History  
Simon Fraser University  
Burnaby, British Columbia  
V5A 1S6

For more information contact: Professor Villard, Vicentenaire de la Révolution, Institut d'histoire du droit, Faculté de droit, 10 avenue Piere Larousse, F-92241 Malakoff Cedex, France.

**THE CENTRE OF CANADIAN STUDIES**  
University of Edinburgh, Scotland, May 4-5, 1990.

The Centre of Canadian Studies of the University of Edinburgh invites all those interested in presenting a paper on the theme: "Limitless Identities: Is There a Canadian History?" to submit their suggestions and offers of papers before October 1st, 1989 to: Dr. Ged Martin, Director, Centre of Canadian Studies, 21 George Square, Edinburgh, Scotland, EH8 9LD.

**WESTERN CANADIAN STUDIES CONFERENCE**  
Banff Centre, Alberta, February 16-18, 1990.

The Western Canadian Studies Conference is calling for papers on the theme: "Gender and Family in Western Canada: Interdisciplinary Perspectives". The deadline for abstracts (150-300 words) is June 30, 1989 and for completed papers, December 15, 1989.

Please send abstracts to: Paul Voisey, Department of History, University of Alberta, Edmonton, Alberta, T6H 2E1 or Kathleen Martindale, Women's Studies, Faculty of General Studies, University of Calgary, Calgary, Alberta, T2N 1N4.

**SEVENTH ANNUAL CONFERENCE ON TEXTILES**  
University of Maryland, College Park, June 23-26, 1989

Scholars interested in submitting an abstract for this conference are invited to send a resume of one or two pages on their project before April 1, 1989 to: Drs. Clarita Anderson or Benham Pourdeyhimi, 2100 Marie Mount Hall, University of Maryland, College Park, MD 20742.

#### **ANNOUNCEMENTS FOR THE NEWSLETTER**

We are asking our members, whenever possible, to forward their material in both official languages (conference announcements, calls for papers, etc.) BEFORE THE 31 APRIL 1989. The CHA's translation costs are already quite large. In addition, the editors also spend a lot of their time on translations.

#### **SPECIAL INTEREST GROUPS OF THE CHA**

The following is a list of special interest groups and committees of the CHA. If you are interested in participating, please write or contact the people responsible for each group or committee. They will inform you of their activities and dates of meetings.

Loyalist History Group/Groupe d'histoire  
des Loyalistes  
Professor Wallace Brown  
Department of History  
University of New Brunswick  
Fredericton, New Brunswick  
E3B 6E5